
بورس ریخت
بازار ســرمایه در دومین  شــاخص کل 
روز هفتــه بیش از ۳۴ هــزار واحد افت 
کرد و به رقم ســه میلیون و ۱۱۷ هزار 
برخلاف  ایسنا،  گزارش  رســید.به  واحد 
رویه ۱۴ روز اخیر، امروز شــاخص کل 
بــورس اوراق بهــادار تهــران ۳۴ هزار 
و ۶۶۸ واحــد افــت کرد و به رقم ســه 
میلیون و ۱۱۷ هزار و ۲۴۳ واحد رسید.

امروز )۷ اردیبهشــت ۱۴۰۴(  شاخص 
هم وزن نیز ۱۶۶۲ واحد کاهش داشت و 
در عدد ۹۰۴ هزار و ۹۳۵ واحد ایستاد.

تالار شیشــه ای در ۱۴ روز کاری اخیر 
و در شــرایطی که بازارهــای ارز و طلا 
تحت تاثیر مذاکرات و بهبود مناســبات بین المللی روند کاهشــی دارند، تنها ســه روز منفی 
را ســپری کرده و سایر روزها سبزپوش بوده اســت.اما وقوع حادثه دیروز انفجار بندر شهید 
رجایی اثر منفی بر بورس امروز ایجاد کرد تا جایی که در ســاعات ابتدایی تا ۴۵ هزار واحد 
کاهش یافت اما به تدریج از حجم ریزش کاســته شد و نهایتا افت ۳۴ هزار واحد رقم خورد.

برخــی نمادها نیز از صف فروش به صف خرید نشســتند. معمولا وقــوع چنین حوادثی به 
نوســانات مقطعی بازار ارز و کاهش اعتماد سرمایه گذاران در بورس منجر می شود اما برخی 
کارشناســان معتقدنــد احتمالا ریزش بورس پایدار نخواهد بود. به دنبال نوســان قیمت ارز 
و طلا، امروز صندوق های طلا نیز در بازار ســرمایه رشــد کردند.در دومین روز کاری هفته 
تعداد ســهام مثبت بورس ۱۴۹ عدد و ســهام منفی ۱۹۷ عدد بود. تعداد خریداران نیز به 
۱۴۹ هزار نفر رســید و به طور کلی بازار ۱.۱ درصد کاهش داشت.همچنین امروز ۷۷۶ هزار 
فقــره معامله به ارزش حدود ۱۹ هزار میلیارد تومان در بازار ســهام انجام شد.نقشــه بازار 
ســرمایه ـ یکشنبه ۷ اردیبهشــت ۱۴۰۴فارس و فولاد بیشــترین تاثیر منفی را بر شاخص 
بورس داشــتند اما اخابر اثر مثبت ایجاد کرد. از نمادهای پرتراکنش نیز می توان به خودرو، 
وبصادر و وتجارت اشاره کرد.امروز شاخص فرابورس ایران نیز کاهش ۴۶ واحد را تجربه کرد 
و به ۲۶ هزار و ۲۷۵ واحد رســید. تعداد معاملات امــروز فرابورس ۲۸۸ هزار فقره و ارزش 
آن ۱۱۷ هزار میلیارد تومان بود.نیشــکر، آریا و ومپنا بیشــترین تاثیر منفی را بر شــاخص 
فرابورس داشــتند. کانســار، مهرمام و وپایا نیز از نمادهــای پرتراکنش فرابورس بودند.تالار 
شیشــه ای در روزهای ۱۶ تا ۱۸ فروردین تحت تاثیر ریســک های سیستماتیک و تنش های 
بین المللــی ریزش کرده بود. البته بورس های جهانی نیز بر اثر تعرفه های صادراتی که ترامپ 
برای ۱۳۵ کشــور جهان در نظر گرفت افت کرد؛ تعرفه هایی که تا ۹۷ درصد نیز می رســید 
و ورود کالاهای چینی به آمریکا را ابتدا مشــمول ۶۷ درصد تعرفه گمرکی و ســپس ۱۴۵ 
درصــد کرد که البته چین نیز در واکنــش، تعرفه ۱۲۵ درصدی برای کالاهای آمریکایی در 
نظــر گرفت. اتفاقی که باعث افزایش قیمت طلا و ریزش بورس ها در جهان و ایران شــد.اما 
روز سه شنبه )۱۹ فروردین( پس از اعلام خبر گفت وگوی غیرمستقیم ایران با ایالات متحده 
که روز شــنبه در عمان انجام گرفت، بورس ایران ســبزپوش شد.پیش از آن بازار سهام در 
ایران از روز دوم آبان ۱۴۰۳ روند صعودی به خود گرفته بود و در ادامه، رکوردهای جدیدی 
را به ثبت رســاند. اما از ۲۲ دی ماه به بعد دچار نوســان کاهشی شد. روز ۲۳ دی ماه کانال 
۲.۹ میلیون را از دســت داد. در هفته های پایانی ســال گذشــته این بازار بین کانال ۲.۷ تا 
۲.۸ میلیون واحد در نوسان بود و چهار مرتبه کانال ۲.۸ میلیون را از دست داد. ۲۱ اسفند 
نیز به پایین کانال ۲.۷ میلیون ســقوط کرد که ۲۵ اســفند مجددا آن را تصاحب کرد. ۱۹ 
فروردین ۱۴۰۴ به کانال ۲.۸ میلیون صعود کرد. ۲۴ فروردین پس از حدود ۹۰ روز مجددا 
از مرز ۲.۹ میلیون واحد گذشــت. روز ۳۰ فروردین ۱۴۰۴ نیز برای اولین بار وارد کانال ۳ 
میلیون واحد شــد.به نظر می رسد متغیرهای سیاسی اثر مثبتی بر بازار سهام و رشد شاخص 
کل داشته اســت. امیدواری به رفع تنش های سیاسی که با آغاز مذاکرات غیرمستقیم ایران 
و آمریکا در مســقط پایتخت عمان ایجاد شــده و هم چنین احتمــال تصویب لوایح پالرمو و 
ســی اف تی می تواند اثر مثبتی بر بازار ســهام داشــته باشــد؛ چرا که به گفته کارشناسان، 
حل مناقشــات بین المللی از یک ســو با کاهش ریسک های سیســتماتیک و ایجاد شفافیت، 
فضای امن تری برای فعالیت های اقتصادی منجر می شــود و از ســوی دیگر، مسیر تعاملات 
ایران با نظام مالی جهانی را هموار می ســازد. عمده کارشناســان معتقدند بازار ســرمایه به 
لحاظ بنیادی شــرایط مطلوبی دارد، اما متغیرهای سیاســی، کمبــود نقدینگی، عدم اعتماد 
ســهامداران و فعالیت نوســان گیری تاکنون باعث شده تا بازار نتواند آن طور که باید و شاید 
رشــد کند. با این حال بورس تا قبل از ریزش های اخیر رکوردشکنی کرده و برای اولین بار 

وارد کانال ۲.۹ میلیون واحد شده است.

مســکن یکی از دغدغه های اساسی خانوارهای کارگری به شمار می رود، به نحوی که 
بیش از ۵۰ درصد دریافتی کارگران را هزینه های مسکن و اجاره بها به خود اختصاص 
می دهد.در این راستا دولت و وزارت کار برنامه ساخت مسکن کارگران در سال جاری 
را دنبال کرده و از ظرفیت تعاونی های مسکن برای اجرای پروژه های مسکن کارگری 
اســتفاده خواهند کرد.به گزارش ایسنا، از آنجا که مسکن نقش تأثیرگذاری در سبد 
هزینه  خانوارهای کم درآمد به ویژه اقشار محروم و دهک های متوسط و پایین جامعه 
دارد، از این رو استفاده از ظرفیت تعاونی های مسکن در ساخت مسکن ارزان می تواند 
بــه عنوان راهکاری موثر و مقرون به صرفه در جهت خانه دار شــدن اقشــار جامعه 
دنبال شــود.احمد میدری ـ وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعــی در تازه ترین اظهارات 
خود از برنامه ســاخت مسکن برای کارگران خبر داده و گفته است:امسال با همراهی 
کارفرمایان در جهت تامین مســکن کارگران گام برخواهیم داشت و در این راستا راه 
اندازی تعاونی های مســکن کارگری را با جدیت دنبال خواهیم کرد.وی امیدوار است 
که با توجه به اعلام مشــارکت بسیاری از کارفرمایان در این زمینه و همراهی وزارت 
راه و شهرسازی و سازمان تامین اجتماعی از ظرفیت بسیاری از مراکز و سازمان ها از 
جمله شهرداری ها در ساخت پروژه های مسکن کارگری استفاده شود.یعقوب رستمی 
مال خلیفه - معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز معتقد است که 
تعاونی های مسکن می توانند آورده های مردم را تبدیل به سرمایه ساخت مسکن کنند 
و ســرمایه های پایدار را رقم بزنند.او با اشــاره به اهمیت برنامه ریزی در حوزه ساخت 
مسکن کارگران می گوید: در حوزه مسکن کارگری، طرح هایی در دست بررسی است 
تا فشار هزینه ها بر دوش جامعه کارگری کاهش یابد.علیرضا محجوب - دبیرکل خانه 
کارگــر به تازگی در اظهاراتی با اشــاره به میزان مبلغ حق مســکن کارگران، آن را 
در حد پوشــاک بچه دانسته و گفته اســت:به جای حق مسکن باید مشکل مسکن 
کارگران برطرف شود. وی در گفت وگو با ایسنا، به ماده ۱۴۹ قانون کار اشاره کرده و 
می گوید: باید طبق ماده ۱۴۹ قانون کار با حمایت وزارت راه و شهرسازی، شهرداری ها، 

تعاونی های مســکن و کارفرمایان به کارگران زمین داده و در جریان ســاخت و ساز 
مســکن کارگری به آنها کمک شود.بر اساس ماده ۱۴۹ قانون کار کارفرمایان مکلفند 
در جوار کارخانه یا کارگاه، خانه سازمانی برای کارگران بسازند و زمین های در اختیار 
خــود را به این امر اختصاص بدهند.دبیرکل خانه کارگر به طرح ســاخت ۳۰۰ هزار 
واحد مسکن کارگری اشــاره کرد و گفت: تصمیم وزیر کار در این راستا مثبت است 
و در جلسه ای که با وزیر راه و شهرسازی داشتیم ایشان از تاکید قانون کار در تامین 
مسکن کارگری اســتقبال کردند.به گفته محجوب کارفرمایان نیز از ساخت مسکن 
کارگری اســتقبال و برای اجرای پروژه های مســکن کارگری اعلام آمادگی کرده اند 
و بر این اساس تشکل های کارگری و تعاونی های مسکن در ساخت مسکن مشارکت 
خواهند کرد و اتحادیه تعاونی های مســکن کارگری )اسکان( نیز در ساخت مسکن و 
نظارت بر آن نظارت خواهند داشــت.وی خاطرنشان کرد: بر اساس ماده ۱۴۹ قانون 
کار کارفرمایان مکلفند در جوار کارخانه یا کارگاه، خانه سازمانی برای کارگران بسازند 
و زمین هــای در اختیار خود را به این امــر اختصاص بدهند.مطابق آمارها نزدیک به 
۱۰ هزار تعاونی مسکن فعال در کشور وجود دارد و بهترین راه خانه دار شدن طبقات 
متوسط و ضعیف در کشور اجرای مدل تعاونی های مسکن است.مسکن یکی از دغدغه 
های اساســی خانوارهای کارگری به شــمار می رود به نحوی که بیش از ۸۰ درصد 
دریافتی کارگران را هزینه های مسکن و اجاره بها به خود اختصاص می دهد.به گزارش 
ایســنا، در حال حاضر صدور مجوز برای تعاونی ها، اختصــاص زمین رایگان و ارزان 
به تعاونی های مســکن، پرداخت تسهیلات بانکی از جمله راهکارهای خانه دار کردن 
کارگران به شمار می رود. کارشناسان تاکید دارند که مشارکت شرکت های تعاونی در 
ساخت مسکن گامی مهم در جهت خانه دار شدن آحاد جامعه به ویژه کارگران و اقشار 
ضعیف و کم درآمد اســت و واحدهای صنعتی بزرگ و کارخانه ها می توانند با تشکیل 
تعاونی و استفاده از زمین های اطراف کارخانه،امکان ساخت مسکن برای کارگران را در 

کنار همان واحدهای صنعتی فراهم کنند.
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قبض های میلیونی برای 
پرمصرف ها

در آســتانه فصــل گرما و افزایــش مصرف برق، نگاهی بــه قبض های برق 
خانوارها، روایتگر سیاســت تازه ای در مدیریت مصرف است؛ سیاستی که در 
آن کم مصرف ها تشویق و پرمصرف ها با هزینه های سنگین روبه رو می شوند.

به  گزارش ایســنا، با نزدیک شدن به فصل گرم ســال و افزایش زودهنگام 
دما، هشــدارها درباره ناترازی برق و اهمیت مدیریت مصرف جدی تر شــده 
اســت. پیش بینی ها نشان می دهد که در دوره اوج بار تابستان، احتمال بروز 
اختلافی حــدود ۲۰ درصد میان تولید و تقاضای برق وجود دارد؛ موضوعی 
که مسئولان صنعت برق کشــور از هم اکنون برای مقابله با آن برنامه ریزی 
کرده اند.کاهش بارندگی ها، افت محسوس منابع آب و در نتیجه کاهش حدود 
۵۰ درصدی ظرفیت نیروگاه های برق آبی، شــرایط را برای تابســتان امسال 
پیچیده تر کرده است. در این میان، سیاستگذاران بخش انرژی با تدوین ۳۶ 
برنامه مشــخص به دنبال مدیریت این وضعیت هستند؛ برنامه هایی که در 
ســه حوزه صرفه جویی، جابه جایی بار و در صورت لزوم، مدیریت اضطراری 
بار طراحی شده اند.مسئولان صنعت برق تأکید دارند که عمده این برنامه ها 
به حوزه صرفه جویی مربوط می شــود. اقداماتی که هدفشان نه تنها کاهش 
مصرف، بلکه جلوگیری از فرســایش زیرساخت ها و صرفه جویی در مصرف 
سوخت است. بررسی ها نشان می دهد در بسیاری از کشورهای توسعه یافته، 
با اجرای برنامه های مدیریت مصرف، رشــد ســالانه تقاضای برق به نزدیک 
صفر رسیده اســت، در حالی که این رقم در ایران همچنان حدود ۹ درصد 
برآورد می شود.از نگاه مدیران صنعت برق، مشارکت مردمی در تحقق اهداف 
مدیریت مصرف، نقشی کلیدی دارد. تلاش می شود تا دغدغه صرفه جویی به 
یک خواست عمومی تبدیل شود و مردم خود نسبت به مصرف غیرضروری، 
به ویژه در مراکز پرمصرفی مانند مجتمع های تجاری، حساسیت و مطالبه گری 
بیشتری نشــان دهند.در این میان، سیاست های تشویقی نیز در دستور کار 
قرار گرفته اســت. طبق اعلام مدیرکل امور انرژی و مشتریان شرکت توانیر، 
مشــترکانی که مصرف خود را در حد الگوی تعیین شــده نگه دارند، تنها 
۱۵ درصد از نرخ واقعی تأمین برق را پرداخت می کنند.این در حالی اســت 
که هزینــه برق مصرف کنندگان پرمصرف به شــدت افزایــش می یابد؛ به 
طوری که مصرف کننده ای که پنج برابــر الگو برق مصرف کند، باید ماهانه 
حــدود دو میلیون و ۳۰۰ هزار تومان برای بــرق خود بپردازد. البته چنین 
مصرف کنندگانی تنها نیم درصد از کل مشترکان را تشکیل می دهند.الگوی 
مصرف در مناطق عادی کشور برای ماه های غیرگرم ۲۰۰ کیلووات ساعت و 
در ماه های گرم ۳۰۰ کیلووات ســاعت تعیین شده است. اکنون، بیش از ۷۵ 
درصد مشترکان خانگی مصرفی کمتر از این الگو دارند و به گفته مسئولان، 
هزینــه ماهانه برق آن ها به طور میانگین حدود ۲۳ هزار تومان می شــود.با 
توجه به اضافه شــدن ســالانه حدود یک میلیون مشترک جدید و افزایش 
تقاضای سالانه شش هزار مگاواتی برق، به نظر می رسد راهکار اصلی صنعت 
برق کشور در شرایط کنونی، نه توسعه بی وقفه زیرساخت ها بلکه بهینه سازی 
و مدیریت دقیق مصرف باشد.این سیاست تعرفه ای در حالی اجرا می شود که 
صنعت برق کشور با چالش جدی ناترازی در فصل گرم روبه روست. افزایش 
زودهنگام دما، کاهش منابع آبی و رشد سالانه ۹ درصدی مصرف برق، فشار 
مضاعفی بر تولید و توزیع برق وارد کرده است. از همین رو، مسئولان صنعت 
برق بر این باورند که مردمی سازی دغدغه صرفه جویی و حساس شدن مردم 
نســبت به مصرف غیرضروری، بهترین راهکار برای عبور از بحران تابستان 
است.به این ترتیب، قبض های برق تابستان امسال نه تنها هزینه مصرف، بلکه 
پیام روشــنی برای مشترکان به همراه خواهد داشت که صرفه جویی، پاداش 

و پرمصرفی، تاوان دارد.

در سال ۲۰۲۵

ایلان ماسک ۱۲۲ میلیارد دلار 
فقیرتر شد

درخشش سهام تســلا تا پایان 
ثروت  تقویت  به  ســال ۲۰۲۴، 
ایلان ماســک کمک کرد اما در 
سال ۲۰۲۵، این خودروساز برقی 
شــروع متفاوتی داشت و باعث 
ریــزش بیــش از ۱۰۰ میلیارد 
دلاری ثروت این میلیاردر شد.به 
گزارش ایسنا، ایلان ماسک، سال 
۲۰۲۴ را بــا ثروت ۴۳۲ میلیارد 
دلار به پایان برد. مدیرعامل تســلا، در سال میلادی گذشته، ۲۰۳ میلیارد 
دلار به ثروت خود افزود و نخســتین فردی در جهان بود که به نقطه عطف 
ثروت ۴۰۰ میلیارد دلاری رسید.اما طبق داده های بلومبرگ، تا آوریل سال 
۲۰۲۵، ثروت ماسک به ۳۱۰ میلیارد دلار رسید که ۱۲۲ میلیارد دلار نسبت 
به ابتدای سال ۲۰۲۵، کاهش نشان می دهد. با ثروتی به ارزش ۳۱۰ میلیارد 
دلار، ثروت ایلان ماســک همچنان از مجموع ثروت جف بزوس، موســس 
آمازون )۲۰۲ میلیارد دلار(، جســن هوانگ، یکی از موسســان انویدیا )۹۰ 
میلیارد دلار( و مارک کوبــن کارآفرین )۷.۵۵ میلیارد دلار(، به میزان قابل 
توجهی بالاتر اســت.ثروت ایلان ماسک، از مجموع ثروت این سه میلیاردر، 
بیشتر است و حتی اگر الکس کارپ، مدیرعامل پالانتیر با ثروت ۹.۳۵ میلیارد 
دلار به آنها اضافه شود، همچنان ثروتشان از ثروت ایلان ماسک کمتر است.

تســلا در ســال ۲۰۲۵، پس از اینکه دونالد ترامپ به کاخ سفید بازگشت و 
ماسک در وزارت کارآمدی دولت، سمت گرفت و باعث شد جنبش »بایکوت 
تسلا« شکل بگیرد و علیه دارایی های این شرکت، اقدامات خرابکارانه انجام 
شود، با کاهش ارزش سهام خود روبرو شــد.این خودروساز ارزش برند را از 
دست داد و با کاهش فروش در اروپا و مناطق دیگر روبرو شد. سهام تسلا از 
ابتدای سال ۲۰۲۵ تاکنون، ۳۲.۶ درصد کاهش یافته است. ماسک سهامدار 
بزرگ در تسلا مانده و همچنین در شبکه اجتماعی ایکس، اسپیس ایکس و 
ایکس ای آی و شرکت های دیگر، سهم دارد.بر اساس گزارش بنزینگا، ماسک 
در سال ۲۰۲۱، با سقوط ۱۸۰ تا ۲۰۰ میلیارد دلاری ثروتش، رکورد گینس 
را برای بزرگترین کاهش ثروت در مدت یک ســال، شکســت. این میلیاردر 

اکنون در مسیر شکستن رکورد مذکور است.

گزیده خبر

عراقچی: مذاکرات دور سوم جدی تر از گذشته بود

پرداخت به موقع مطالبات گندم کاران 
در شورای اقتصاد پیگیری می شود

سهم بیش از ۹۶ درصدی گوشت مرغ در بازار 
طیور

عضو شــورای قیمت گذاری محصولات کشــاورزی گفت: پس از مذاکراتی که بنیاد ملی گندم کاران برای 
پرداخت به موقع مطالبات گندم کاران داشــت، اعلام شد موضوع در شورای اقتصاد امروز پیگیری می شود.

به گزارش خبرنگار مهر، امروز یکشنبه ۷ اردیبهشت ۱۴۰۴ نشست شورای اقتصاد برگزار می شود. عطاالله 
هاشمی، عضو شورای قیمت گذاری محصولات اساسی کشاورزی و رئیس بنیاد ملی گندم کاران به خبرنگار 
مهر از برگزاری این جلســه خبر داد و گفت: پس از مذاکراتی که امروز بنیاد ملی گندم کاران با مدیرعامل 
شرکت بازرگانی دولتی وزارت جهاد کشاورزی در پرداخت به موقع مطالبات گندم کاران داشت، اعلام شد 

این موضوع امروز در شورای اقتصاد مطرح می شود.وی افزود: گندم به عنوان نخستین.......

بازار شکر منتظر مصوبه جدید

هدف اصلی قانون جدید بانک مرکزی، 
کنترل تورم و حفظ ارزش پول ملی است

روند کاهشی قیمت تخم مرغ در بازار
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مسکن دوسوم دریافتی کارگران را می بلعد!
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عراقچی: مذاکرات دور سوم جدی تر از گذشته بودگزیده خبر

سومین اجلاس همکاری های اقتصادی ایران و آفریقا

عارف: زمان آن رسیده ملت های جنوب قواعد بازی را خودشان بنویسند

ذوالنور: طلاب باید نقش خود را 
در تغییر شرایط و مشکلات کنونی 

جدی بگیرند

عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس با بیــان اینکه حوزه و 
مساجد دو بال اصلی نظام هستند، گفت: طلاب و روحانیون باید نقش خود را در 
تغییر شــرایط و مشکلات کنونی جدی بگیرند.به گزارش خبرگزاری مهر، نشست 
ائمه جمعه و جماعات شهرســتان های فیروزکوه و دماوند با مجتبی ذوالنور عضو 
کمیســیون امنیت ملی و سیاســت خارجی، مرتضی آقاتهرانی رئیس کمیسیون 
فرهنگی و شــاهرخ رامین نماینده دماونــد و فیروزکوه در مجلس در محل مرکز 
امور نمایندگان مجلس برگزار شد.ذوالنور: روحانیون نباید نقش خود را در اصلاح 
مشکلات کشور نادیده بگیرندمجتبی ذوالنور عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی تاکید کرد: نظام سیاســی و اخلاقی ایران بر اســاس آموزه های اسلامی 
بنا شــده و اگرچه چارچوب نظام درست اســت اما نتوانسته ایم حق مطلب را در 
اســتخراج از این آموزه ها به درســتی ادا کنیم و فاصله میان غنی و فقیر و نظام 
اقتصادی موجود شــاهد این کوتاهی هستند.وی بیان کرد: در این شرایط به یقین 
نمی توان نقش طــلاب و روحانیون در اصلاح این وضعیت را نادیده گرفت چراکه 
روحانیون در زمان جنگ، روزهای ســخت کرونا و… سنگ زیر آسیاب بودند. باید 
کار را در ابعاد مختلف جدی بگیریم چراکه نمی توان انتظار اصلاح مملکت را داشته 
باشیم.عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با بیان به اینکه حوزه 
و مساجد دو بال اصلی نظام هستند، اظهار کرد: طلاب و روحانیون باید نقش خود 
را در تغییر شرایط و مشکلات کنونی جدی بگیرند.ذوالنور در پایان گفت: بهترین 
اقدام در شرایط کنونی، اختصاص منابع محدود موجود به اولویت ها و حل مشکل 
ناترازی انرژی، نوســانات قیمت دلار، کاهش تورم و موارد دیگر اســت، به همین 
دلیل مجلس این مســائل را در دستور کار خود قرار داده است.آقاتهرانی: اگر فقط 
به مردم فکر کنیم، بســیاری از مشکلات حل خواهد شدمرتضی آقاتهرانی رئیس 
کمیســیون فرهنگی مجلس با بیان اینکه وظیفه اصلی ائمه جمعه، امامت است، 
گفت: اگر مجلس در این حوزه کم کاری کرده است باید امثال من و آقای ذوالنور 
را مورد مواخذه قرار داد البته ما مسئولیت خود را در این زمینه خواهیم پذیرفت، 
اما با این اوصاف مجدداً تاکید می کنم امامان مساجد باید به درستی امامت کنند 
تا اعتماد مردم جلب شــود چراکه تنها در این شرایط مردم همراهی خواهند کرد.

رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس تاکید کرد: ذات روحانیت به معنای داشتن وجه 
عرفانی، اخلاقی، مذهبی و ساده زیســتی است لذا اگر فقط به امامت و خدمت به 
مردم فکر کنیم بسیاری از مشکلات حل خواهد شد اما در عین حال ما در مجلس 

مسائل شما عزیزان را پیگیری خواهیم کرد.

سردار طلایی نیک: هیچ محموله 
نظامی در حادثه بندر شهید 

رجایی وجود نداشت

سخنگو وزارت دفاع ضمن ابراز همدردی با خانواده های آسیب دیده از حادثه بندر 
شــهید رجایی، گفت: هیچ گونه محموله وارداتی یــا صادراتی با کاربرد نظامی در 
این حادثه دخیل نبوده اســت.به گزارش خبرگزاری مهر، ســردار سرتیپ پاسدار 
رضا طلایی نیک ســخنگو وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در گفت وگویی 
ضمن تسلیت به خانواده های آسیب دیده از حادثه بندر شهید رجایی و ملت بزرگ 
ایران اســلامی و همچنین ابراز همدردی از سوی همکاران وزارت دفاع و نیروهای 
مسلح، درباره ابعاد این حادثه توضیح داد.سردار طلایی نیک، گفت: طبق بررسی ها 
و مستندات موجود، هیچ گونه محموله وارداتی یا صادراتی برای سوخت یا کاربرد 
نظامی در محدوده حادثه آتش ســوزی بندر شهید رجایی وجود نداشته و ندارد.

وی با اشــاره به برخی فضاسازی های رســانه ای، افزود: برخی خبرسازی ها که با 
فضاســازی هدفمند از سوی رسانه های بیگانه در راستای عملیات روانی دشمنان 
انجام می شــود، مسبوق به سابقه است و ملت هوشمند ایران همواره این عملیات 
رســانه ای را خنثی کرده است.سخنگو وزارت دفاع تاکید کرد: با محوریت سازمان 
مدیریت بحران کشور و وزارت کشور، علل اصلی و جانبی حادثه آتش سوزی بندر 
شــهید رجایی اعم از علل ایمنی یا امنیتی با کمک دســتگاه های ذیربط در زمان 
مقتضی قطعاً توســط مسئولین کشوری اعلام خواهد شد.سردار طلایی نیک بیان 
کرد: مردم باید اطمینان داشــته باشند که هیچ گونه محموله وارداتی یا صادراتی 
برای سوخت یا کاربرد نظامی در محدوده حادثه و در کل بندر شهید رجایی وجود 

نداشته است.

وزیــر امــور خارجه گفت: مذاکرات دور ســوم خیلی جدی تر از گذشــته بود و به 
تدریج وارد بحث های فنی شــدیم.به گزارش خبرنگار مهر، »سید عباس عراقچی« 
وزیر امور خارجه در مورد روند برگزاری دور ســوم مذاکرات ایران و آمریکا، اظهار 
داشــت: پس از انجام مذاکره متوجه حادثه بندر شــهید رجایی شــدم لذا تسلیت 

عرض می کنــم به هموطنانی که جان خود را از دســت داده اند.وی ادامه داد: دور 
سوم در مســقط عمان از آقای بوسعیدی بسیار متشکریم و قدردان هستیم. در یک 
محیط آرام مذاکرات انجام شــد.وزیر خارجه افزود: مذاکرات این بار خیلی جدی تر 
از گذشــته بود و به تدریج وارد بحث های فنی شدیم. چندین بار به صورت مکتوب 

نظــرات را رد و بدل کردیم.وزیــر خارجه با بیان اینکه هــم در موضوعات کلان و 
جزئیــات اختلافات وجــود دارد، گفت: تا جلســه بعدی قرار اســت در پایتخت ها 
بررســی صورت گیرد کــه چطور می توانیــم اختلافات را کــم کنیم.عراقچی گفت: 
اینکه هر دو طرف با جدیت وارد مذاکرات شــدند، کاملًا مشــهود بود و این، فضایی 
را ایجاد می کند که ما امیدوار باشــیم که می شود پیشرفت کرد البته این امیدواری 
ما به شــدت محتاطانه اســت و مســائلی هســت که باید در مورد آن تفاهمات کلی 
به دســت آید و بعد درباره جزئیات مذاکره شود.وی با اشاره به دور بعدی مذاکرات، 
افــزود: احتمالاً مجدداً شــنبه خواهد بــود و جزئیات و مــکان آن را دولت میزبان 
که عمان اســت، تنظیم می کند و بــه اطلاع طرفین می رســاند.وزیر خارجه ایران 
درباره ســطح مذاکرات، گفت: در همین ســطح فعلی با حضور بنده و آقای ویتکاف 
و همراهی کارشناســان خواهد بود.وی در واکنش به گمانه زنی ها در مورد مســائل 
مطــرح در مذاکرات، گفت: موضوع ما فقط هســته ای اســت و هیچ موضوع دیگری 
را وارد نمی کنیم. موضوع هســته ای در ازای رفــع تحریم ها را فقط مذاکره می کنیم 
که این در ســه دور رعایت شــده اســت.وزیر خارجه عنوان کــرد: وقتی می گویم 
فضا جدی بود یعنی دو طرف اراده خودشــان را نشــان دادنــد اما فقط اراده کافی 
نیســت. اراده به تنهایی ضامن موفقیت نیســت و برای موفقیت باید خواســته های 
ز اختلافات  دو طرف تأمین شــود. این طول می کشــد و سخت اســت. برخی ا
ریم به  ما بســیار جدی اســت و برخــی اختلافــات کمتر جدی اســت. امیدوا
ینجا حرکت ما خوب بوده اســت. در دور ســوم در  ســرعت به جلو برویم. تا ا
یــن نقطه نبودیم.  نقطه ای هســتیم که شــاید اگر مذاکــرات دیگری بود در ا
ز رونــد مذاکــرات راضــی هســتم. تجربیات قبلی بــه ما کمــک می کند که  ا
ســریع تر پیــش رویم.عراقچی درباره ترکیــب هیئت کارشناســی، گفت: ما با 
توجــه به موضوعاتی که در جلســه مطرح می شــود، کارشناســان لازم را به 
ز بحث کلیــات به تدریــج وارد بحث های جزئی تر  ه می بریــم. الان که ا همــرا
و تخصصی تــر هم به تدریج اضافه می شــوند. ما در این جلســه کارشناســان 
ه داشــتیم و حضور آن ها بســیار مفید  ولین بــار به همرا قتصــادی را برای ا ا
نــرژی اتمی هم  بــود. از جلســه آینده، حدس می زنم کارشــناس ســازمان ا
اضافه شــود. مــا بــه موقعیتی رســیدیم که بحث هــای فنی تر هســته ای هم 
داشــته باشــیم. هر چه جلوتر برویم، با توجه به موضوعاتی که در دســتورکار 

شد. خواهد  اضافه  هم  مربوطه  کارشــناس  است، 

معــاون اول رییس جمهور اعلام کرد که آماده ایم توانمندی های خود را نه به قیمت 
سلطه، بلکه در مسیر برادری و هم سرنوشتی با آفریقا به کار بگیریم.به گزارش ایسنا،  
محمدرضا عارف در سومین اجلاس همکاری های اقتصادی ایران و آفریقا با اشاره به 
حادثه انفجار در بندر شهید رجایی گفت: حادثه ناگوار بندر شهید رجایی و مسدوم 
شدن چند صد نفر از هموطنان مان و از دست دادن عزیزانی در این حادثه را تسلیت 
می گویــم و دعا می کنم که مصدومان هر چه زودتر شــفا یابنــد و برای بازماندگان 
جان باختگان این حادثه نیز طلب صبر می کنم.وی ادامه داد: از تلاش های نهادهای 
ذی ربط به خصوص وزیر کشور و استاندار هرمزگان و هلال احمر و نهادهای امدادی 
در مهار آتش و مدیریت خوب بحران تشــکر می کنم. بار دیگر دستور رییس جمهور 
را تکرار می کنم که هر چه ســریعتر به درمان مصدومان رسیدگی شود. خوشبخانه 
اکثر مصدومان به خانه های شــان بازگشــته اند و چند ده نفری هم که همچنان در 
بیمارســتان ها بســتری هســتند باید مورد توجه جدی قرار بگیرند و خانواده های 
جانباختگان نیز مورد توجه ویژه قرار بگیرند.معاون اول رییس جمهور در ادامه گفت: 
قاره آفریقا همواره در تاریخ بشــر جایگاه ویژه ای داشــته و  مهد تمدن و انســانیت 
بوده اســت. آفریقا سرزمین آفتاب ، جنگل های پر طراوت، مردمی اصیل و پر مهر با 
فرهنگی غنی و تاریخی پر فراز و نشیب، همواره در خاطره تاریخی ملت ایران جایگاه 
ویژه ای داشــته است. ما به پیوندهای بیش از ۱۰۰۰ ســاله خود با این قاره عظیم 
می بالیم. پیوندهایی که بیش از هر زمان دیگری مستعد تعمیق و توسعه و تحول در 
چارچوب منافع مشــترک است.عارف ادامه داد: جمهوری اسلامی ایران در ارتباط با 
این قاره با تکیه بر ظرفیت های درونی، اراده مستقل و نگاه متکی بر همکاری جهانی 
داشــته اســت. ایران توانســته در مواجهه با چالش های اقتصادی و سیاسی الگویی 
جدید از رشــد و پیشــرفت را به جهانیان عرضه کند. در چنین بستری تعامل ایران 
با ملت ها و دولتهای آفریقایی بر پایه اصول انســانی، عدالت محوری، کرامت ملت ها 
و اشــتراکات تاریخی و تمدنی استوار است.وی با یادآوری اینکه رهبر معظم انقلاب 
در بیانات راهبردی خویش بارها بر ضرورت گســترش همکاری با قاره آفریقا تاکید 
فرموده اند، گفت: با الهام از این رهنمودها و تکیه بر ارزشــهای اسلامی و انقلابی، ما 
در دولت وفاق ملی خواســتار تقویت روابط و گسترش همکاری های فراگیر، عمیق 
و نهادینه با ملت های آفریقایی هســتیم.وی ادامه داد: در اســناد بالادستی از جمله 
سند چشم انداز توسعه، برنامه هفتم توسعه و برنامه های توسعه ملی بر توسعه روابط 
جنوب-جنوب و کشــورهای آفریقایی تاکید شــده اســت. ما در جمهوری اسلامی 
آفریقــا را نه صرفا بازاری مصرفی، بلکه شــریکی راهبــردی، دارای جایگاهی ویژه 
در هندســه نوین قدرت جهانی می دانیم.معــاون اول رییس جمهور افزود: زمان آن 
رســیده که ملت های جنوب برای اولین بار در تاریخ معاصر قواعد بازی خودشــان 
بنویســند. ایران ملتی اســت که هزاران سال روی پای خود ایســتاده است. ملتی 
که در دل طوفان ها پرچم تمدن، شــرافت و آزادگی را افراشــته نگهداشته است و 
شــما ملت های بزرگ آفریقا نیز در حافظه تاریخ همپیمان این شــکوه هستید. ما 
را قرن هاســت که یک رنج، آرمان و رویای مشــترک به هم پیوند داده است، رویای 
استقلال، عزت و ساختن جهانی بر مبنای عدالت، نه سلطه.عارف همچنین گفت: در 
این اجلاس گردهم آمده ایم برای اعلام یک ائتلاف تاریخی. ائتلاف ملتهایی که دیگر 
نمی پذیرند در حاشیه مناســبات جهانی بمانند. ائتلاف جنوبِ جهانی ائتلافی برای 
طراحی نظمی نو،  نظمی برخواســته از قلب ملتها و نه از پشت درهای بسته قدرت.

وی با اشاره به ذخائر خدادادی ایران گفت: ما در ایران نفت، گاز، معدن، اراده، دانش 
و فناوری داریم و آماده ایم که این توان را نه به قیمت سلطه، بلکه در مسیر برادری 
و هم سرنوشــتی با آفریقا به کار بگیریم. ایران در نفت، گاز  و پتروشــیمی صاحب 
فناوری و تولید است. محصولات پتروشیمی ما نه تنها آماده صادرات که آماده شتاب 
دادن به جهش صنعتی آفریقاست. ما نه فقط می فروشیم که شریک می شویم.معاون 
اول رییس جمهور تصریح کرد: آماده ایم در معدن و صنایع معدنی تجربیات، فناوری 
و سرمایه  را نه برای اســتخراج بی رحمانه، بلکه برای شراکت با آفریقا سهیم شویم. 
این کار را نه برای ســلطه، بلکه برای آفرینش در ســرزمین آفریقا حاضر یم انجام 
دهیم.عارف خاطرنشــان کرد: در کشــاورزی و امنیت غذایی با آفریقا دارای پیوند 
تمدنی هســتیم. کشــاورزی دانش بنیان، اقلیم پایدار و غذا را برای همه و نه فقط 
برای بازار، دنبال می کنیم. در انرژی بیایید  در تاریکی وابســتگی، چراغی را روشن 
کنیم. ایران آماده اســت در طراحی شــبکه های انرژی پاک و برق شریک راهبردی 
آفریقا باشد. برای همکاری های فناورانه و انتقال دانش در حوزه زیرساخت های پیوند 
دهنده، تســهیل تجارت و همکاری های مالی، سلامت و بهداشت، تقویت نهادهای 
هماهنگ کننده همکاری ها، حوزه فرهنگی و گردشــگری و ســایر حوزه های آماده 
همکاری هستیم. قاره آفریقا به عنوان یکی از قطب های نوظهور اقتصادی با گردش 
مالی ســالانه ۱۵۰۰ میلیارد دلار نرخ رشــد متوســط ۴ درصدی که انتظار می رود 
در ســالجاری به ۴.۵ درصد برســد. منابع طبیعی غنی و جمعیت جوان، شــریک 
راهبردی ارزشمندی برای جمهوری اســلامی ایران است. معاون اول رییس جمهور 
گفت: در راســتای تحقق این چشــم انداز ایران با برنامه ریزی دقیق و درک متقابل 
و ایجاد ســازکارهای موثر برای تقویت و تعمیق روابط با کشورهای آفریقایی تلاش 
کرده است. نخســتین اجلاس همکاری های ایران و غرب آفریقا با حضور ۱۵ کشور 
عضو ایکوآس در ســال ۱۴۰۱ برگزار شــد و به امضای توافق نامه هایی به ارزش یک 
میلیارد دلار انجامید. این اراده مشــترک بستر برگزاری دومین اجلاس با مشارکت 
۲۸ کشــور آفریقایی را فراهم کرد.وی افزود:با تشکیل دولت چهاردهم و دولت وفاق 
ملی راهبرد توســعه همکاری ها با جهان به ویژه با قاره آفریقا تصویب شــد و به این 
منظور دبیرخانه دائمی اجلاس همکاری های ایران و  آفریقا تاســیس شــد تا مسیر 
تعاملات به طور مستمر و هدفمند دنبال شود.وی سپس به تشریح اقدمات جمهوری 
اسلامی ایران در تقویت روابط سیاسی و اقتصادی با قاره آفریقا پرداخت و از تاسیس 
دبیرخانه دائمی همکاری های ایران و آفریقا، راه اندازی خطوط کشــتیرانی منظم به 
غرب و جنوب آفریقا، طراحی ســاز و کارهای مالی بــرای مبادلات بانکی از طریق 
تهاتر، تهاتر از طریق صندوق تســویه ارزی و ســامانه های بانکی یک پارچه، توسعه 
کشاورزی فراسرزمینی و تامین نهاده های راهبردی، اختصاص ۲ میلیارد یورو منابع 
مالی توســط صندوق توســعه ملی و بانک مرکزی برای حمایت از فعالان اقتصادی 
دو طرف، فراهم ســازی مشارکت شــرکتهای دولتی و خصوصی ایران در پروژه های 
سرمایه گذاری آفریقا، تقویت اتاق های مشترک بازرگانی، افزایش مراکز تجاری ایران 
در قاره آفریقا از ۱۳ به ۲۰ مرکز و برنامه ریزی برای اعزام ۱۲ رایزن اقتصادی جدید 
تا پایان سالجاری، مشارکت فعال در نمایشگاه ها و رویدادهای اقتصادی قاره آفریقا، 
ســرمایه گذاری در پروژه های فنی و مهندســی به ویژه در حوزه انرژی، نفت، گاز و 

پتروشیمی به عنوان موارد آن یاد کرد.

رئیس مجلس شورای اسلامی در نامه ای به رئیس جمهور قانون اصلاح قانون مجازات اسلحه و مهمات و دارندگان سلاح و مهمات 
غیر مجاز را ابلاغ کرد. به گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس در نامه ای به رئیس جمهور، مطابق اصل ۱۲۳ قانون 
اساسی »قانون اصلاح قانون مجازات اسلحه و مهمات و دارندگان سلاح و مهمات غیر مجاز« را برای اجرا ابلاغ کرد. قانون اصلاح 
قانون مجازات اسلحه و مهمات و دارندگان سلاح و مهمات غیرمجاز مشتمل بر ۱۲ ماده است که گزارش آن توسط کمیسیون 
قضایی و حقوقی به صحن مجلس تقدیم شد و پس از تصویب در جلسه علنی روز چهارشنبه ۲۲ اسفند ماه ۱۴۰۳ مجلس شورای 

اسلامی، در تاریخ ۲۰/۰۱/۱۴۰۴ به تائید شورای نگهبان رسید.

هیأت رئیسه فراکســیون ورزش مجلس شورای اسلامی با دبیرکل فدراسیون بین المللی انجمن های موی تای 
)IFMA( دیدار کرد.به گزارش ایســنا، دیدار هیأت رئیسه فراکسیون ورزش مجلس شورای اسلامی با استفان 
 )IFMA( فوکس، یکی از برترین مدیران ورزشــی دنیا و دبیرکل فدراســیون بین المللی انجمن های موی تای
امروز در مجلس شورای اسلامی برگزار شد.در این نشست، اعضای هیأت رئیسه فراکسیون ورزش و آقای فوکس 
درباره قهرمانی در ورزش های جهانی و نقش ورزشکاران نامی کشورها در این زمینه تبادل نظر کردند. طرفین بر 
اهمیت حمایت از ورزشکاران و ارتقاء سطح قهرمانی در عرصه های بین المللی تاکید کردند.همچنین، این نشست 
به بررسی همکاری های ممکن در زمینه ورزش پرداخت و دو طرف اعلام کردند که آمادگی کامل برای همکاری 
در تمامی رشته های ورزشی را دارند.فوکس دبیرکل فدراسیون بین المللی انجمن های موی تای نیز به تعهد ایران 
برای همکاری های لازم با این انجمن اشــاره کرد. این گفت وگوها نشان دهنده عزم جدی برای گسترش روابط 
ورزشی و فرهنگی میان دو طرف است و امیدواری به ایجاد فرصت های جدید در عرصه ورزش را به همراه دارد.

در نامه ای به رئیس جمهور

قالیباف اصلاح قانون مجازات اسلحه و مهمات و 
دارندگان سلاح و مهمات غیرمجاز را ابلاغ کرد

دیدار فراکسیون ورزش با دبیرکل فدراسیون بین المللی 
انجمن های موی تای

سخنگوی دولت: شرایط در بندر 
رجایی تحت کنترل است

ســخنگوی دولت گزارشی از اقدامات خود در زمینه پیگیری حادثه بندر رجایی ارائه کرد.به 
گزارش ایسنا، فاطمه مهاجرانی در حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »با 
وزیر راه، رئیس جمعیت هلال احمر و معاونت درمان وزارت بهداشت صحبت کردم؛ شرایط 
تحت کنترل است؛ حجم قابل توجهی از آتش سوزی مهارشده و تلاش برای مهار ۲۰ درصد 
باقیمانده ادامــه دارد.۱۱۳۹ مراجعه به مرکز درمانی صورت گرفته اســت که از این میزان 
تعدادی از طریق خطوط هوایی به شیراز و لارستان اعزام شده اند.تمام بخش ها با تمام توان 

درحال امدادرسانی هستند.«

اطفاء حریق بندر شهید رجایی توسط 
هواپیمای ایلوشین سپاه

اطفاء حریق بندر شــهید رجایی 
توســط هواپیمای ایلوشین سپاه 
ادامــه دارد.بــه گزارش ایســنا، 
عملیات اطفــا حریق در خاموش 
کردن آتش بندر شــهید رجایی 
توســط هواپیمای ایلوشین سپاه 
ادامه  اســلامی  انقلاب  پاسداران 
دارد.نیروی دریایی سپاه پاسداران 

انقلاب اسلامی نیز از روز گذشته تمام امکانات و تجهیزات خود را برای کمک به حادثه بندر 
شهید رجایی بندرعباس بسیج کرد.بالگردهای آتش نشان، آمبولانس ها، نیروهای واکنش 
سریع و همچنین بیمارستان ها و درمانگاه های این نیرو در همان دقایق ابتدایی حادثه به 
حالت آماده باش درآمده و برای کمک به محل  حادثه اعزام شــدند.گفتنی است به محض 
وقوع حادثه تعداد ۱۵ دستگاه آمبولانس نیروی دریایی سپاه به محل اعزام شده و بیمارستان 
حضــرت صاحب الزمان )عج( این نیرو تا الان بیــش از ۲۳۰ مصدوم این حادثه را پذیرش 
و تحــت مراقبت های ویژه قرار دادند. همچنین در همان ابتدای وقوع حادثه تیم بالگردی  
نیروی دریایی سپاه شامل بالگردهای امدادی برای انتقال سریع مصدومان و بالگردهای اطفاء 

حریق نیز جهت کنترل آتش سوزی به محل اعزام شدند.
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گزیده خبرگزیده خبر مرکز آمار اعلام کرد

سهم بیش از ۹۶ درصدی گوشت مرغ در بازار طیور

روند کاهشی قیمت تخم مرغ در بازار

براســاس اعلام مرکز آمار ایران، طی اســفند پارســال میزان گوشت طیور عرضه  شده در 
کشور ۲۴۳ هزار و ۶۵۹ تن بوده که نسبت به مدت مشابه سال قبلش چهار درصد افزایش 
یافته و گوشت مرغ با بشی از ۹۶ درصد همچنان بالاترین سهم را دارد.به گزارش ایسنا، بر 
اســاس نتایج طرح آمارگیری کشتار طیور کشتارگاه های رسمی کشور در ماه اسفند سال 
۱۴۰۳، وزن گوشــت عرضه شده انواع طیور کشتار شده در کشتارگاه های رسمی کشور در 
اســفند۱۴۰۳ جمعاً ۲۴۳ هزار و ۶۵۹ تن گزارش شده که سهم گوشت مرغ بیش از سایر 
انواع طیور بوده است.بر اساس این نتایج، گوشت مرغ با ۲۳۴ هزار و ۷۷۴ تن، ۹۶.۳۵ درصد 

از وزن کل گوشــت طیور عرضه  شــده را به خود اختصاص داده است. گوشت بوقلمون با 
۳۳۲۵ تن و سایر انواع طیور با ۵۵۶۰ تن، به ترتیب ۱٫۳۷ درصد و ۲٫۲۸ درصد از وزن کل 
گوشت طیور عرضه شده را به خود اختصاص داده اند.  مقایسه عملکرد کشتارگاه های رسمی 
کشور در اسفند ۱۴۰۳ با ماه مشابه سال ۱۴۰۲ نشان دهنده افزایش چهار درصدی مقدار 
عرضه گوشــت انواع طیور در کشتارگاه های رسمی کشور است. همچنین نتایج حاصل از 
این طرح آمارگیری نشــان می دهد که مقدار عرضه گوشت طیور در کشتارگاه های رسمی 
کشــور در اســفند ۱۴۰۳ نســبت به ماه قبل )بهمن( در حدود دو درصد افزایش داشته 

اســت.   همچنین مرکز آمار ایران در گزارشی بر نرخ تورم تولیدکننده بخش های خدمات 
ماه پایانی ســال ۱۴۰۳)اسفند( پرداخته اســت.براین اساس در اسفندماه ۱۴۰۳، شاخص 
قیمت تولیدکننده بخش  های خدمات ۱۳۹۱.۱ اســت که نسبت به ماه قبل )تورم ماهانه( 
۳.۱ درصد، نســبت به ماه مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( ۳۷.۷ درصد و در ۱۲ ماه 
منتهی به ماه جاری نســبت به دوره مشابه ســال قبل )تورم سالانه( ۳۶.۲ درصد افزایش 
داشــته اســت.تورم ماهانه    در ماه گفته شده درصد تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده 
بخش  های خدمات نسبت ه ماه قبل )تورم ماهانه( ۳.۱ درصد اعلام شده به عبارتی میانگین 
قیمت دریافتی توســط ارائه دهندگان خدمات به ازای تولید خدماتشــان در داخل کشور، 
در اســفندماه ۱۴۰۳ نسبت به ماه قبل، ۳.۱ درصد افزایش دارد.در این ماه بیش ترین تورم 
ماهانه با ۱۲.۷ درصد مربوط به گروه آب رســانی، مدیریت پسماند، فاضلاب و فعالیت های 
تصفیه و کم ترین تــورم ماهانه با ۰.۱ درصد مربوط به گروه آموزش اســت.تورم نقطه 
به نقطه بررســی ها حاکی از ان است در اســفند سال گذشته، درصد تغییرات شاخص 
قیمت تولیدکننده بخش های خدمات نسبت به ماه مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( 
۳۷.۷ درصد اســت. در واقع میانگین قیمت دریافتی توســط ارائه دهندگان خدمات به 
ازای تولید خدماتشــان در داخل کشور، در اســفندماه ۱۴۰۳ نسبت به ماه مشابه سال 
قبل، ۳۷.۷ درصد افزایش دارد. در این ماه بیش ــترین تورم نقطه به نقطه با ۵۲.۰ درصد 
مربــوط به گروه فعالیت های اداری و خدمات پشــتیبانی و کم ترین تورم نقطه به نقطه 
با ۲۵.۲ درصد مربوط به گروه اطلاعات و ارتباطات اســت. تورم سالانههمچنین در ماه 
مذکور درصد تغییرات شــاخص قیمت تولیدکننده بخش های خدمات در ۱۲ ماه منتهی 
به اسفندماه ۱۴۰۳ نسبت به مدت مشابه سال قبل ۳۶.۲ درصد اعلام شده که میانگین 
قیمت دریافتی توســط ارائه دهندگان خدمات به ازای تولید خدماتشان در داخل کشور، 
در ۱۲ ماه منتهی به اســفندماه ۱۴۰۳ نســبت به مدت مشــابه سال قبل ۳۶.۲ درصد 
افزایش دارد.در این ماه بیش ــترین تورم سالانه با ۶۰.۵ درصد مربوط به گروه آب رسانی، 
مدیریت پســماند، فاضلاب و فعالیت های تصفیه و کم ترین تورم سالانه با ۲۴.۰ درصد 

مربوط به گروه اطلاعات و ارتباطات است.

یک استاد دانشــگاه تهران با اشــاره به اینکه قیمت تخم مرغ در حال حاضر شدیداً 
کاهش پیدا کرده و به نصف قیمتِ تمام شــده رســیده گفت که دولت و اتحادیه ها 
باید تصمیم بگیرند که بخشــی از تولید فارغ از قیمــت داخل به صادرات تخصیص 
داده شــود و تولیدات خود را با کیفیت مورد نظر کشــورهای هدف فراهم کنیم.به 
گزارش ایسنا، فرزاد طلاکش - دبیرکل فدراسیون طیور ایران و استاد دانشگاه - در 
رادیــو گفت وگو در رابطه با قیمــت تخم مرغ اظهار کرد: وزارت جهاد کشــاورزی و 
اتحادیه میهن چند هفته ای اســت که به  شــدت دنبال این هستند که جلوی زیان 
شــدید تولیدکننده را بگیرند؛ چــون اگر این اتفاق نیفتد قطعــاً در چند ماه آینده 
دچار بحران تولید خواهیم شــد و ممکن است ایستگاه افزایش قیمت در حدی باشد 
که صدای اعتــراض مصرف کننده را دربیاورد.وی با بیان اینکه کشــورهای مختلف 

دنیا با شناســنامه دار کردن و بســته بندی کردن تخم مرغ جلوی نوســانات قیمتی را 
می گیرند، افزود: طبق آمار اصناف و وزارت بهداشت، بیش از ۳۶۰ هزار مرکز اعم از 
خواربارفروشی، تعاونی، فروشــگاه زنجیره ای و سوپرمارکت تخم مرغ عرضه می کنند 
و متأســفانه تخم مرغ تنها کالایی اســت کــه در مغازه قیمت نــدارد در صورتی که 
با شناســنامه دار و بســته بندی کردن می توان یک ثبات نســبی ایجاد کرد.دبیرکل 
فدراســیون طیور ایران گفت: اگر تخم مرغ در چرخه بســته بندی قرار گیرد علاوه بر 
اینکــه باعث رقابت بین برندهای عرضه کننده در بازار می شــود به ثبات نســبی در 
قیمت تولید و ثبات نســبی قیمت برای مصرف کننده نیز کمک خواهد کرد.طلاکش 
با اشــاره به اینکه ســهم صادرات تخم مرغ از کل تولیدات دنیا بیشــتر از ۳ درصد 
نیســت، اظهار کرد: تجارت تخم مرغ فقط با کشــورهای همســایه صورت می گیرد؛ 
چون عمر ماندگاری این محصول کم اســت و پوســته نازکی دارد؛ لذا اگر قرار است 

کاری انجام شــود باید روی صنایع تبدیلی و محصولاتِ تخم مرغ متمرکز شــود.وی 
از تولید و مصرف ســالانه ۱۵۰ هزار تن انواع تخم ماکیان روســتایی سخن گفت و 
افزود: اتحادیه میهن طی دو سال گذشته ۳۰۰ هزار تن صادرات تخم مرغ داشته که 
از محل این صادرات کسب درآمد کرده و این درآمد باید برای امروز این صنعت که 
نیازمند حمایت اســت هزینه شود.دبیرکل فدراســیون طیور ایران با تأکید بر اینکه 
تخم مرغ شناســنامه دار بســته بندی )با درج قیمت( جلوی نوسان قیمتی را خواهد 
گرفت بیان کرد: معمولاً ۲۵ درصد از تخم مرغ های تولیدی در هر کشــور به مصرف 
صنایع غذایی و فرآورده های دیگر می رســد.در ادامه برنامه، دکتر حســین مهربانی 
یگانه - اســتاد دانشگاه تهران و کارشناس رسمی دادگســتری در رشته دامپروری 
و دامپزشــکی - گفــت: ما بیش از ۱۶۰۰ تولیدکننده تخم مرغ در کشــور داریم که 
ســال گذشــته یک میلیون و ۳۵۰ هزار تن تخم مرغ تولید کردند.وی میزان مصرف 
داخلی تخم مــرغ را یک میلیون و ۲۰۰ هزار تن اعلام کرد و افزود: هیچ یک از این 
۱۶۰۰ تولیدکننــده نقش جدی در قیمت گــذاری تخم مرغ ندارند؛ چون اثر تک تک 
آن ها در بازار ناچیز اســت. در واقع، ما با ۱۶۰۰ تولیدکننده تخم مرغ روبرو هستیم 
و بــازار در حالت رقابت کامل اســت و هیچ یک از اینها ســهمی در بازار ندارند که 
بتوانند قیمت تعیین کنند.اســتاد دانشگاه تهران تأکید کرد: در صنعت خرده مالکی، 
قیمــت را نه مصرف کننده و نه تولیدکننده تعییــن می کند، بلکه در تقاطع عرضه و 
تقاضاســت که قیمت تعیین می شــود؛ لذا صحبت از تعزیرات در بحث قیمت مرغ و 
تخم مرغ اساســاً صحبت نامربوطی است.مهربانی یگانه گفت: دخالت دولت و دخالت 
ســازمانی به عنوان ســازمان تعزیرات در بازار مرغ و تخم مرغ و جوجه در شــرایطی 
کــه تولیدکنندگان به شــدت ضرر می کنند و بازار در حالــت رقابت کامل قرار دارد 
دخالــت کاملًا بی ربطی اســت و تنظیم قیمت هم امکان پذیر نیســت چون ۱۶۰۰ 
تولیدکننده در این عرصــه فعالیت می کنند.وی با تأکید بر اینکه گرانی تخم مرغ در 
شــرایط کنونی معنا ندارد اظهار کرد: قیمت تخم مرغ در حال حاضر شــدیداً کاهش 
پیدا کرده و به نصف قیمتِ تمام شــده، رســیده و قیمــت تخم مرغ درب مرغداری 
در ســال گذشــته هم به طور متوســط ۴۸ هزار و ۷۰۰ تومان بوده است؛ بنابراین 
تخم مرغ گران نشــده و قیمت آن حدود ۹ درصد افزایــش پیدا کرده که با توجه به 
افزایــش قیمت برق و آب و دســتمزدها رقم زیادی نیست.اســتاد دانشــگاه تهران 
ظرفیت اســمی تولید تخم مرغ در کشــور را نزدیک ۲ میلیون تن اعلام کرد و گفت: 
دولــت و اتحادیه ها باید تصمیم بگیرند که بخشــی از تولید فارغ از قیمت داخل به 
صادرات تخصیص داده شــود و تولیدات خود را با کیفیت مورد نظر کشورهای هدف 
فراهم کنیم.وی تأکید کرد: با وجوداینکه صادرات شــاه کلید تنظیم بازار اســت؛ اما 
دولت هم نباید این موضوع را دســتخوش تلاطم های صادراتی کند.مهربانی یگانه با 
بیان اینکه متوســط جوجه ریزی مرغ تخم گذار در سال ۱۴۰۳ با ۲۵ درصد افزایش 
نسبت به سال ۱۴۰۲ یکباره به ۵ میلیون و ۷۳۳ هزار افزایش  یافته است گفت: ۲۵ 
درصــد افزایش جوجه ریزی به معنای افزایش تولید اســت؛ اما وقتی صنایع تبدیلی 

برای جذب این میزان تولیدات نداریم این افزایش تولید می تواند آســیب زا باشد.

معاون وزیر اقتصاد:

هدف اصلی قانون جدید بانک 
مرکزی، کنترل تورم و حفظ ارزش 

پول ملی است
معاون سیاســت گذاری اقتصادی وزارت اقتصاد گفت: مشــخصه مهم و هدف اصلی قانون 
جدید بانک مرکزی، کنترل تورم و حفظ ارزش پول ملی است.به گزارش ایسنا، وحید ماجد 
امروز )یکشنبه( در همایش ملی حقوق بانکی با اشاره به قانون جدید بانکداری بانک مرکزی، 
اظهار کرد: در حال حاضر ارزیابی از منظر اقتصادی این است که قانون جدید بانک مرکزی 
بی شک اقدام و حرکت مناسب و شایسته ای بود و استاندارد سازی در سطوح بین الملی در 
قانون جدید پیش بینی شده و موضوع سلطه دولت نیز تا حدود زیادی حل و فصل شد.وی 
افزود: اما مشخصه مهم قانون جدید یک هدف اصلی است که در ماده ۲ آن آمده که کنترل 
تورم و حفظ ارزش پول ملی است. همچنین، این قانون کمک می کند که بانک مرکزی در 
تامین مالی اقتصادی و همکاری با نهادهای مالی ابزارهای لازم را در اختیار داشــته باشد. 
تلاش این بوده که کنترل دولت کاهش یابد و اســتقلال بانک مرکزی بیشتر حفظ شود و 
قانون جدید فرصتی است که بانک مرکزی به شکل بهتری به وظایف خود عمل کند.معاون 
سیاســت گذاری اقتصادی وزارت اقتصاد گفت: از سوی دیگر، ابزارهای مثل عملیات بازار 
باز، مدیریت نقدینگی و تنظیمات اصلاحی مثل کفایت سرمایه، نظارت سیستمی بر حوزه 
فینتک ها همه در اختیار بانک مرکزی است و کنترل بانک مرکزی در حوزه نظارت تقویت 

شده است. با این حال، اگر بانک مرکزی بتواند بهتر 
به تامین مالی بازارها کمک کند بیشتر می تواند در 
حوزه مدیریت و نظارت موثر باشد.در بخش دیگری 
از این همایش، فرشــاد حیدی - رئیس موسســه 
عالی آمــوزش بانکداری و معاون پیشــین نظارت 
بانک مرکزی - با اشــاره بــه قانون جدید و تحقق 
بحــث نظارت در بانک مرکــزی گفت: معیار عمل 
در حوزه بانکداری قانون اســت. امروز فرصت های 
کلانی در قانون جدید به بانک مرکزی اعطا شــده 
است. ابزارهایی مثل کنترل تورم ساختاری کشور، 
هدف گذاری تورم، عملیات بازار باز، جذب سرمایه 
خارجی، شفافیت ارزی، توسعه بازار سرمایه، ایجاد 
اختیارات نظارتی، نظارت یکپارچه بر نهادهای مالی، 
مهار موسســات غیر مجاز مالی، توسعه رمز ارزها و 
نظارت بر آن همگی فرصت ها و اختیارات در قانون 
جدید بانک مرکزی است.وی در پایان تصریح کرد: 
با این وجود، تهدیدهایی مثل فشــار بر بانک های 
ضعیف از تهدیدهایی است که در این قانون وجود 
دارد. مورد دیگر تعارض منافع با دولت به خصوص 
در بحث بودجه است. نبود سامانه نظارت جامع بر 
عملیات ها و تهیدهای ســایبری نیز از چالش های 
موجود در این قانون اســت که بایــد به آنها توجه 

ویژه شود.

رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی عنوان کرد

بازار شکر منتظر مصوبه 
جدید

در شــرایطی که بازار شــکر با کمبود عرضه و افزایش قیمت مواجه شده، رئیس اتحادیه 
بنکــداران مــواد غذایی از نبــود مصوبه جدید، تعطیلی ســامانه بــازارگاه و عرضه بدون 
فاکتــور خبــر داد و با تاکید بر ضرورت تک نرخی شــدن ارز واردات، خواســتار مدیریت 
جدی تر برای بازگرداندن ثبات به بازار شــد.به گزارش ایســنا، در هفته های اخیر، شــکر 
بار دیگر به یکی از پرچالش ترین کالاهای بازار خرده فروشــی کشــور تبدیل شــده است. 
گزارش های میدانی نشــان می دهد قیمت این کالای استراتژیک با نوسانات شدید مواجه 
شــده و مصرف کنندگان بــرای تامین نیاز خود بــا قیمت های متفاوتی روبه رو هســتند. 
عرضــه محدود، فقدان مصوبه قیمت جدید و مشــکلات در رونــد توزیع، از جمله دلایل 
اصلی نابســامانی در بازار شــکر عنوان می شــود. در این میان، بنکداران که تنها مدیریت 
زنجیره توزیع را بر عهده دارند، نســبت به برخوردهای نظارتی هشدار می دهند و خواستار 
ســاماندهی فوری شرایط شده اند.رضا کنگری - رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی - در 
گفت وگو با ایســنا، درباره وضعیت بازار شکر اظهار کرد: در بحث شکر باید گفت که سال 
گذشــته ارز توافقی جایگزین ارز نیمایی شــد. از طرفی، ســامانه بازارگاه هم اکنون شکر 
ندارد. این تغییر ارز باعث ایجاد آشــفتگی در بازار شــده اســت. اکنون توزیع کنندگان با 
توجــه به اینکــه مصوبه جدید برای عرضه توافقی هنوز اعلام نشــده، در نتیجه موجودی 
خود را بدون فاکتور و به صورت غیررســمی عرضه می کنند.کنگری گفت: آماری که امروز 
به دســت آوردیم نشان می دهد شــکر درب کارخانه بدون فاکتور حدود ۵۱ هزار تومان 
به اضافه ۱۰ درصد ارزش افزوده عرضه می شــود کــه قیمت آن به حدود ۵۶ تا ۵۷ هزار 
تومان برای واحدهای بنکداری می رســد. با در نظر گرفتن سه درصد حاشیه سود قانونی، 
دو درصــد هزینه حمل ونقل و حدود ۱۰ درصد ســود خرده فروشــی، قیمت نهایی برای 
مصرف کننده به حدود ۶۵ هزار تومان می رســد. نامه نگاری هایــی انجام داده ایم اما هنوز 
نرخی اعلام نشــده اســت.رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی با بیان اینکه در حال 
حاضر چند نرخی در بازار حاکم اســت و بخشــی از تولیدکنندگان مواد اولیه ندارند، 
گفت: برخی از تولیدکنندگان موجودی خود را به صورت غیررســمی عرضه می کنند. 
طبق مصوبه، قیمت شــکر باید ۴۲ هزار و ۵۰۰ تومان باشــد و به دست مصرف کننده 
برســد، اما تغییر رویه از ارز نیمایی به توافقی و محدودیت واردات، باعث عدم تعادل 
عرضه و تقاضا و افزایش قیمت شــده اســت. متاســفانه مصوبه جدیــد به واحدهای 
صنفی اعلام نشــده و متاســفانه بلاتکلیف خرید و فروش می شود.کنگری اظهار کرد: 
قیمت شــکر در بنکداری ها از ۵۶ هزار تومان به بالا است و با احتساب سودها، حدود 
۶۵ هزار تومان به دســت مصرف کننده می رســد. با این حال، شکر یک کیلویی که به 
صورت تنظیم بازار اراده می شــد، در فروشــگاه های خرد و بــزرگ همچنان به قیمت 
مصوب ۳۹ هزار و ۵۰۰ تومان عرضه می شــود.وی همچنین به وجود مشــکل در ارائه 
فاکتور رســمی اشــاره کرد و گفت: برخی از افراد به  صــورت دو فاکتوره جنس خود 
را به فروش می رســاندند که مــا آن ها را به نهادهای نظارتــی معرفی کردیم و مورد 
پیگیــری قــرار گرفت در نتیجه، الان برخــی نهادهای فعال و متخلــف دیگر اجناس 
خــود را بدون فاکتــور تحویل می دهند. به طور مثال در بازار کــه با قیمت ۵۸ هزار 
تومان عرضه می شــود و قیمت پایین اســت مجبور به خریداری و به دلیل هزینه های 
جــاری واحدهای صنفــی نیز مجبور به فــروش محصولات خود هســتند و از طرفی 
وقتی به دســت نهادهای نظارتی شــناخته می شوند، جریمه می شــوند اما واحدهای 
بنکــداری مقصر نیســتند؛ آن هــا تنها چرخه توزیــع را کنترل می کنند تا به دســت 
مصرف کننده برســد. متاســفانه منبع تامین مشــکل دارد که بر آن نظارتی نمی شود 
تا کالا به دســت مصرف کننده برسد. این درست اســت که ارز نیمایی به ارز توافقی 
تبدیل شــده اما با سیاست خودشــان باید شرایط را مدیریت کنند که یا مصوبه جدید 
ارائه شــود و یا آخریــن بار که با ارز نیمایی عرضه می شــود باید مدیریت شــود که 
به دســت مصرف کننده نهایی برســد. این کمبودها تورم زا اســت و موجب افزایش 
قیمت می شــود.وی در ادامه خاطرنشــان کرد: پیش از عید نــوروز، دو فاکتور صادر 
می شــد؛ یکی فاکتور مصوب و دیگری فاکتوری بدون مشــخصات که قابلیت پیگیری 
نداشــت. اما پس از اقدامات اتحادیه فروش بــدون فاکتور جایگزین فروش دوفاکتوره 
شــده و مبالغ به صورت حســاب به حساب واریز می شــود و این موضوع خود باعث 
ایجاد نوســان قیمتی در بازار شده اســت.  قیمت ها در بنکداری ها از ۵۶ هزار تومان 
به بالا اســت و نوســان قیمتی محسوس اســت. نرخ مصوب که اعلام می شود کالاها 
نــه تنها به نرخ مصــوب بلکه به دلیل رقابتی شــدن بازار با قیمتــی پایین تر از نرخ 
مصــوب نیز  عرضه می شــود.کنگری با تاکید بر اینکه نبــود نرخ مصوب و نبود عرضه 
محصــول در بازار موجب این تورم و افزایش قیمت می شــود، راهکار رفع مشــکلات 
بازار شــکر را چنین عنوان کرد: باید ارز تک نرخی شود و محدودیت واردات برداشته 
شــود تا واردات و عرضه کالا بر اساس توان هر واردکننده انجام شود. در این صورت، 
رقابــت بین تولیدکننده، توزیع کننده و واردکننده ایجاد می شــود و تجربه ســال های 
گذشــته نیز نشــان داده که این روش منجر به کاهش قیمت ها خواهد شــد. اما این 
محدودیت واردات و چند نرخی بودن، چالش اصلی بازار اســت. پیشــنهاد خود را به 
مراجــع ذیربط داده ایم و امیدواریــم مورد توجه قرار گیرد.رئیــس اتحادیه بنکداران 
مواد غذایی در پایان در پاســخ به اینکه علت عدم تعیین نرخ چیســت؟ گفت: نخست 
آنکه ســامانه بازارگاه که قرار بود عرضه از طریق آن انجام شــود، از پایان اسفندماه 
تعطیل شده اســت. دوم اینکه مصوبه جدیدی ابلاغ نشده و سوم اینکه اصلًا عرضه ای 
صورت نمی گیرد و همه این موارد در کنار هم اگر مدیریت نشــود، به آشــفتگی بازار 

می شود. منجر 

عضو شــورای قیمت گذاری محصولات کشــاورزی گفت: پس از مذاکراتی که بنیاد ملی گندم کاران بــرای پرداخت به موقع مطالبات 
گندم کاران داشــت، اعلام شد موضوع در شــورای اقتصاد امروز پیگیری می شود.به گزارش خبرنگار مهر، امروز یکشنبه ۷ اردیبهشت 
۱۴۰۴ نشست شورای اقتصاد برگزار می شود. عطاالله هاشمی، عضو شورای قیمت گذاری محصولات اساسی کشاورزی و رئیس بنیاد ملی 
گندم کاران به خبرنگار مهر از برگزاری این جلسه خبر داد و گفت: پس از مذاکراتی که امروز بنیاد ملی گندم کاران با مدیرعامل شرکت 
بازرگانی دولتی وزارت جهاد کشاورزی در پرداخت به موقع مطالبات گندم کاران داشت، اعلام شد این موضوع امروز در شورای اقتصاد 
مطرح می شــود.وی افزود: گندم به عنوان نخســتین محصول مصرفی و استراتژیک کشور به دلیل اهمیتی که کاشت، برداشت، خرید 
تضمینی و پرداخت به موقع مطالبات برای تشویق کشاورزان به ادامه روند کشت این محصول دارد، امروز در جلسه شورای اقتصادی 
با حضور مســئولان وزارت امور اقتصادی و دارایی، وزارت جهاد کشــاورزی و رئیس سازمان برنامه و بودجه قرار است اختصاصاً درباره 

پرداخت مطالبات گندم کاران مذاکره و رایزنی شود.

گمرک اعلام کرد: در حادثه بندر شهید رجایی، کانتینرهای صادراتی شامل قیر و پارافین دچار حریق شده 
و همچنان در حال سوختن هستند. همچنین تعدادی کانتینر وارداتی شامل مواد شیمیایی نیز دچار حریق 
شده اند.به گزارش ایسنا،  گمرک جمهوری اسلامی ایران اعلام کرده که عملیات اطفا حریق در بندر شهید 
رجایی در انجام است و مراحل ابتدایی لگه گیری نیز هم زمان با اطفا هوایی انجام می شود. همچنین عملیات 
چرثقیل های بندری برای جداسازی و جابه جایی کانتینرها از محل حادثه در بندر رجایی در حال انجام 
است.طبق اعلام گمرک، کانتینرهای وارداتی که در این حادثه آسیب دیده اند شامل مواد شیمیایی بوده اند 
و کانتینرهای صادراتی که در این انفجار آسیب دیده اند نیز شامل قیر و پارافین بوده که چاره ای جز سوختن 

آن نیست و در حال حاضر آتش ادامه دار در بندر به دلیل پارافین و قیر موجود در این کانتینرهاست.

چه کالاهایی در بندر شهید رجایی سوختند؟پرداخت به موقع مطالبات گندم کاران در شورای اقتصاد پیگیری می شود
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در حال حاضر ۱۵۰ هزار واحد مســکونی در بافت های فرسوده سراسر 
کشور در حال نوسازی است و دولت قصد دارد طی یک برنامه دو ساله 
این تعداد را به ۳۰۰ هزار واحد برســاند. به گزارش ایسنا، در قالب طرح 
نهضت ملی مسکن، سهم بافت های فرســوده از نوسازی چهار میلیون 
واحد مسکونی ۸۰۰ هزار واحد است که سالیانه ۲۰۰ هزار واحد باید به 
مرحله نوسازی و بهسازی برسد. این در حالی است که متوسط نوسازی 
سالیانه در دولتهای گذشته ۴۰ هزار واحد بود. محمد آیینی ـ مدیرعامل 
شــرکت بازآفرینی شــهری ایران - به تازگی اعلام کرده که ۱۵۰ هزار 
واحد مسکن در بافت های فرسوده کشور در حال ساخت است که تلاش 
می کنیم در یک برنامه دو ســاله این تعــداد را به ۳۰۰ هزار واحد ارتقا 
دهیم. تعریف و ارائه بسته های تشویقی جدید و مناسب برای سازندگان، 
ســرمایه گذاران و مالکان از مهمترین برنامه های وزارت راه و شهرسازی 
اســت که باعث شده روند نوســازی از اواخر سال گذشته تسریع شود. 
طبق آمار، در طول هشــت ســال فعالیت دولت قبل متوسط نوسازی 
مسکن به ۴۰ هزار واحد رسیده بود؛ در حالی که طبق قانون ساماندهی 
باید سالیانه ۱۰۰ هزار واحد نوسازی می شد. بر اساس آمار سال ۱۴۰۰، 
نوسازی مسکن به ۶۱ هزار واحد و سال ۱۴۰۱ به ۶۵ هزار واحد رسید 
که رشد ۶۲ درصد در مقایسه با میانگین دولت های قبل را نشان می دهد. 
این آمار از تعداد پروانه های صادره اســتخراج شده است. در چهار ماهه 
ابتدای امســال هم بیش از ۲۰ هزار پروانه در بافت های فرســوده صادر 
شده که از رشد ۴۰ درصد در مقایسه با چهار ماهه ابتدای سال گذشته 
حکایت دارد. ارائه تسهیلات بافت فرسوده، تخفیف های پروانه، عوارض 
ساختمانی، انشعابات و مشوق های شهرسازانه، معاوضه خانه فرسوده با 
زمین یا واحد نوســاز با تخفیف ۴۰ درصد از جمله برنامه های اجرایی 
شرکت بازآفرینی شــهری ایران و مجموعه دولت برای نوسازی مسکن 
مردمی است. اواخر شهریور امسال مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری 
ایران اعلام کرد که در بهار ۱۴۰۲، نسبت به بهار ۱۴۰۱، نوسازی بافت 
فرسوده در ۱۳۲ شهر افزایش نشان می دهد که در این ۱۳۲ شهر، رشد 
نوسازی بافت فرسوده، در مجموع ۱۴۰ درصد است. در مجموع در سه 
ماهه اول امسال نسبت به سه ماهه اول پارسال، نوسازی بافت فرسوده 
۴۴ درصد بیشتر شده است. در سه ماهه اول پارسال، پروانه نوسازی ۱۱ 
هزار و ۵۸۵ واحد در بافت فرســوده صادر شد و امسال این رقم به ۱۶ 

هزار و ۳۴۲ واحد رسید.

وزیر راه و شهرســازی به عنوان متولی خانه سازی در کشور معتقد 
اســت عرضه ســیمان و فولاد در بورس باعث گرانی این کالاها و 
افزایش هزینه ساخت مسکن می شود؛ با این حال روز گذشته اعلام 
کرد که اگر قرار اســت این کالاها در بورس بمانند باید قیمت پایه 
آنها مدیریت شــود. در ســوی دیگر وزیر اقتصاد، بورس را بستری 
شفاف دانسته و می گوید دولت برنامه ای برای خروج سیمان و فولاد 
از بورس ندارد. به گزارش ایســنا، موضوع بورسی ماندن یا نماندن 
ســیمان و فولاد به یکی از مباحث روز اقتصاد ایران تبدیل شــده 
تا جایی کــه دو وزیر مرتبط با این صنایع دیدگاهی متفاوت دارند. 
بذرپاش ـ وزیر راه و شهرســازی - به عنوان متولی خانه ســازی در 
کشــور معتقد است بورس کالا باعث افزایش قیمت سیمان و فولاد 
می شــود و روز گذشته گفت که بورسی ها تمایلی به کاهش قیمت 
این کالاها ندارند. یک روز قبل از این اظهارنظر بذرپاش، خاندوزی ـ 
وزیر اقتصاد - ورود کالاهای اساسی به بورس را عبور از مسیر پر از 
رانت و فساد دهه ۸۰ و ۹۰ درخصوص این کالاها دانست و گفت که 

دولت هیچ تصمیمی برای خروج سیمان از بورس ندارد.

نوسازی مسکن به ۱۵۰ 
هزار واحد رسید

سیمان و فولاد بورسی 
می مانند؟

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

کتاب دنیای روی میز!

سدان مفهومی لینک اند کو نکست دی، در کلاس اسپرت چهاردر معرفی شد
شرکت لینک اند کو، زیرمجموعه جیلی چین است و از مهندسی ولوو برای محصولات خود استفاده می کند. این مجموعه به عنوان 
یکی از برترین خودروســازان چین در زمینه ی فناوری خودرو، برنامه های متنوعی برای تولید مدل های اسپرت برقی و پلاگین 
هیبرید دارد. لینک اند کو، سال ۲۰۱۶ شروع به کار کرد. این شرکت تا امروز موفق به تولید انبوه ۹ مدل خودرو شده است که 
به ترتیب ۰۱ تا ۰۹ نام گذاری شده اند. فروش لینک اند کو، حدود ۲۵۰ هزار دستگاه در سال است و یکی از معدود خودروسازان 
چین با کیفیت ســاخت و ایمنی نزدیک به استانداردهای اروپا محسوب می شود. تنها خودروی سدان در سبد محصولات لینک 
اند کو، مدل ۰۳ اســت و دیگر تولیدات، همگی کراس اور هســتند. ظاهرا شرکت چینی، علاقه مند توسعه ی خودرویی جدید در 
کلاس چهاردر GT اســت تا یک سدان پرشتاب و اســپرت نیز برای فروش داشته باشد. نکست دی )Next Day( در نمای روبرو، 
ضمن وفاداری به زبان طراحی لینک اند کو، شباهت هایی به تولیدات پورشه دارد. نکست دی یک خودروی مفهومی با حجم دهی 
اغراق آمیز بدنه  و خطوط برجسته است. چهاردر، با حالت پروانه ای و خلاف جهت باز می شوند؛ به همین دلیل ستون وسط وجود 

ندارد. سقف پانورامیک تمام شیشه ای نیز حس گلخانه ای کابین را افزایش می دهد.

نخستین پیروزی تیم مجیدی در لیگ امارات با درخشش قایدی
اتحاد کلباء در روزی که مهدی قایدی درخشید و دبل کرد توانست برابر عجمان با نتیجه ۵ بر ۳ به پیروزی برسد. به گزارش ایسنا 
، در هفته چهارم لیگ امارات اتحاد کلباء با هدایت فرهاد مجیدی به مصاف عجمان رفت. اتحاد کلباء در این بازی خارج از خانه 
توانست با نتیجه قاطع ۵ بر ۳ به پیروزی دست پیدا کند تا سه امتیاز ارزشمند را به دست آورد. ستاره این بازی مهدی قایدی 
بود که توانست دبل کند. او در دقیقه ۵+۹۰ از بازی تعویض شد. این نخستین پیروزی تیم مجیدی در فصل جاری لیگ امارات 
است که باعث شد آنها از زیر فشار خارج شوند. تیم مجیدی در سه بازی قبلی خود دو شکست و یک تساوی را کسب کرده بود 
و با این پیروزی ۴ امتیازی شد. در دیگر بازی برگزار شده الامارات که آندرس اینیستا و پاکو آلکاسر را در اختیار داشت با تساوی 

بدون گل برابر بنی یاس متوقف شد.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب قهوه ی سرد آقای نویسنده
کتاب قهوه ی ســرد آقای نویســنده یک رمان ایرانی با 
موضوع عاشقانه اســت که تمِ معمایی – هیجانی دارد و 
در مدت زمان تقریبا یک ماهه به چاپ بیســتم رســیده 
و می توان گفت به نحوی شــگفتی ســاز است. این رمان 
تا به امروز بیشــتر از پنجاه بار تجدید چاپ شــده است. 
پشــت جلد کتاب قهوه ی سرد آقای نویسنده قسمتی از 
متن کتاب آمده است: بهم گفت: »تا حالا شکار رفتی؟« 
گفتم »نه.« گفت: »من قبلا می رفتم، ولی دیگه نمی رم، 
آخرین باری که شکار رفتم، شکار گوزن بود، خیلی گشتم 
تا یه گوزن پیدا کردم. من بهش شــلیک کردم، درســت 
زدم به پاش، وقتی رسیدم بالای سرش هنوز جون داشت، 
نفس می کشید و با چشم هاش التماس می کرد، زیباییش 
مســخم کرده بود، حس کردم که می تونه دوست خوبی 
واسه م باشه، می تونستم نزدیک خونه یه جای دنج واسه ش 
درست کنم. اما خوب که فکر کردم فهمیدم که این جوری اون گوزن واسه همیشه لنگ می زنه و هروقت 
من رو ببینه یاد بلایی می افته که سرش آوردم، از نگاهش فهمیدم بزرگ ترین لطفی که می تونم در حقش 
بکنم اینه که یه گلوله صاف تو قلبش شــلیک کنم.« بعدش گفت: »تو هیچ وقت نمی تونی با کســی که 
بدجور زخمیش کردی دوســت باشی.« این رمان داســتان یک نویسنده به نام آرمان روزبه و یک دختر 
روزنامه نگار است. کتاب با یک خاطره از دروان کودکی آرمان شروع می شود. خاطره ای که در ادامه اساس 
اتفاقات بعدی کتاب اســت. ماجرا از این قرار اســت که آرمان در کودکی عاشق دختری می شود که ۱۵ 
سال از خودش بزرگتر است و برای تمرین پیانو به خانه پیرزن همسایه می آید. آرمان عاشق رفت و آمد 
این دختر برای یادگیری پیانو اســت. اما پیرزنی که به این دختر پیانو آموزش می دهد یک آهنگ بیشتر 
نمی داند و بنابراین آرمان تصمیم می گیرد نت های موســیقی آن ها را دست کاری کند تا آموزش پیانو 

مدت زمان بیشتری طول بکشد.

میرزا بابا نقاش باشی
میرزا بابا اصفهانی نقاش نیمهٔ اول ســدهٔ ســیزدهم 
هجــری در دورهٔ قاجــار و از بنیان گــذاران شــیوهٔ 
پیکرنگاری درباری و مکتب نقاشــی قاجار است. وی 
از کســانی بود که باعث رواج فن رنگ روغن در ایران 
شد. او نخستین نقاش باشی دربار قاجار است. دوران 
فعالیت هنری. از آثــار میرزابابا برمی آید که در بین 
سال های ۱۲۰۰ و ۱۲۴۵ق فعالیت هنری داشته است. 
گفته اند که میرزا بابا اصفهانی بوده و در استرآباد برای 
خاندان قاجار کار می کرده است.میرزا بابا ابتدا در دربار 
کریم خان زند مشــغول نقاشی بود، و پس از نشستن 
آقامحمدخان به تخت ســلطنت، در تهــران به کار 
پرداخت و فنون و شگردهای مختلفی در هنر خود به 
کار بست. در اواخر عمر، نقاش باشیِ دربار فتحعلی شاه 
شــد. او در نقاشی نقاشی رنگ روغن و سیاه قلم و تذهیب استاد بود. او در برخی از این نقاشی ها 
از ســبکی شبیه سبک محمدصادق استفاده کرده اســت. میرزا بابا همچنین در رشتهٔ گل وبوته و 
شبیه کشی تبحر داشــت و قلمدان نگار هم بود.آثار. از او چندین پردهْ رنگ روغنی و تصاویری به 
شیوهٔ مینیاتور و گل وبوته نگاری باقی مانده است:تک چهرهٔ هرمز چهارم ساسانی در سال ۱۲۰۴ ق 
)تهران، موزهٔ سابق نگارستان( به احتمال زیاد وابسته به یک سلسله پرده نقاشی های تاریخی بود 
که بعدها هم این شیوه را ادامه داد؛ این نقاشی قدیمی ترین نقاشی تاریخ دار از میرزابابا است.تابلوی 
طبیعت بی جان انار و هندوانه و گل ها در ســال ۱۲۰۸ ه .ق )در تهران، موزهٔ ســابق نگارستان، از 
نخستین آثار میرزابابا(. ابن نقاشی نسبت به زمینهٔ تاریخ هنر ایران یک دستاورد چشمگیر تلقی 
می شود.تصویر ملک شاه سلجوقی که همراه دو وزیرش که یکی از آن ها نظام الملک است )تهران، 

مجموعهٔ ابتهاج مربوط به ۱۲۱۴ ه .ق و در امتداد شیوهٖٔ ترسیم تک چهرهٔ هرمز(.

فرهنگ

جشــنواره فیلم پرتقال طلایی آنتالیا ترکیه یک هفته قبل 
از شــروع شــصتمین دوره خود به دلیل فشارهای سیاسی 
شــدید پیرامون نمایش برنامه ریزی شده یک مستند، لغو 
شــد.به گزارش ایسنا به نقل از اسکرین، مستند »حکم« به 
کارگرانی »نژلا دمیرچی« قرار بود در بخش مســابقه ملی 
فیلم مستند این جشنواره شرکت کند، اما هفته گذشته به 
دنبال فشــار دولت به شهرداری آنتالیا ) برگزارکننده اصلی 
این رویداد( این فیلم از فهرست آثار جشنواره خارج شد.این 
مستند وضعیت اسفبار قربانیان را به دنبال پاکسازی بزرگ 
نهادهای دولتی توسط دولت ترکیه پس از کودتای نافرجام 
در سال ۲۰۱۶ به تصویر می کشد. این مستند با عنوان اصلی 
»Kanun Hükmü« در مورد یک پزشــک و معلمی است که 
به طور ناگهانی در نتیجه این اقدام، شــغل خود را از دست 
می دهند.»احمد بویاج اوغلو« مدیر جشنواره آنتالیا گفت که 
حذف این فیلم به دلیل ادعاهایی است که یکی از افراد فیلم درباره آن پیگرد قانونی کرده است، اما »دمیرچی« 
کارگردان این فیلم این ادعا را رد کرد و گفت که هیچ روند قانونی در جریان نیست و این حذف را ضربه ای به 
سینما خواند.این اقدام موجی از اعتراضات را در میان اتهامات سانسور به راه انداخت و ۲۰ عضو هیات داوران 
بخش مسابقه از حضور در جشنواره انصراف دادند و پس از آنها نیز کارگردانان ۲۷ عنوان فیلم اعلام کردند که 
تولیدات خود را از مســابقات ملی فیلم بلند، مستند و کوتاه جشنواره خارج می کنند.فیلم های بخش مسابقه 
بین المللی هنوز اعلام نشده بود، اما کارگردانان و تهیه کنندگان آن فیلم ها شروع به کناره گیری از این رویداد 
کردند که این امر منجر به عقب نشینی برگزارکنندگان جشنواره شد و آنها اعلام کردند که مستند »حکم« 
به برنامه جشــنواره بازگردانده می شود.با این حال، این امر باعث شد تا وزارت فرهنگ و گردشگری ترکیه از 
حمایت خود عقب نشینی کند و بیانیه ای صادر کند که در آن آمده است: »بسیار غم انگیز است که در چنین 

جشنواره مهمی از قدرت هنر برای تبلیغات برای سازمان تروریستی FETO استفاده می شود«.

جشنواره آنتالیا به دلیل حذف یک فیلم لغو شد

چهار شنبه 1 اسفند 1403  20 شعبان 1446  19 فوریه 2025

    سال بیستم    شماره  5621

بحرین با ۳ آزادکار روس در آلبانی
دومین سری رنکینگ اتحادیه جهانی کشتی در حالی در تیرانا پایتخت آلبانی برگزار می شود که ۳ آزادکار روس در ترکیب بحرین کشتی خواهند گرفت و برنده حسن یزدانی 
در المپیک نیز کارش را در سال ۲۰۲۵ در تیم ملی بغارستان شروع می کند.به گزارش ایسنا، رقابت های بین المللی کشتی آلبانی به عنوان دومین مرحله رنکینگ اتحادیه 
جهانی کشتی از ۸ تا ۱۲ اسفند در تیرانا برگزار می شود و طبق اعلام اتحادیه جهانی کشتی نزدیک به ۵۰۰ کشتی گیر از سراسر جهان در این رقابت ها به میدان خواهند 
رفت. داغستان روسیه در این مسابقات ۱۴ کشتی گیر در ترکیب ۷ کشور دارد، از جمله ۳ کشتی گیر در ترکیب بحرین.انتظار می رفت این مسابقات با حضور عبدالرشید 
سعدالله یف و ماگومد قربانوف در وزن ۹۷ کیلوگرم برگزار شود. با این حال، این دو کشتی گیر در تیرانا نخواهند بود چرا که قربانوف بیمار شد و مبارزه آنها برای حضور در 

تیم ملی روسیه به تعویق افتاد.
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رسانه کره ای به انتقاد شدید از تاثیر بالای عربستان در لیگ نخبگان آسیا پرداخت و این رقابت ها را صحنه ای برای قدرت نمایی عربستانی ها 
توصیف کرد که روحیه رقابتی در سطح قاره را زیر سوال برده است.به گزارش ایسنا، در مرحله یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان آسیا، تیم کره ای 
گوانگجو با نتیجه ۷ بر صفر مغلوب الهلال شد و از دور رقابت ها کنار رفت. این نتیجه خشم رسانه های کره ای را برانگیخت. رسانه معروف کره ای 
spotv در گزارش خود به وضوح اشاره کرد که چنین نتیجه ای، ناعادلانه بودن لیگ قهرمانان آسیا را آشکار می کند. رسانه های کره ای انتقاد 

کردند که لیگ قهرمانان آسیا به "بازیچه" عربستان تبدیل شده و مشکلات عمیق در پشت صحنه آن نگران کننده است.

خشم کره ای ها از باخت سنگین برابر نماینده عربستان
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